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The Scorpion small satellite in the cubesat 16U format is currently being prepared for launch. It will carry a complex of scientific equipment from the Moscow State University Nuclear Research Institute, designed primarily to study transient phenomena in the upper atmosphere. The payload includes the TGS gamma-ray spectrometer for detecting atmospheric gamma-ray bursts (TGF), the SONET optical and UV photometer and spectrometer for studying high-altitude discharges, as well as a complex of cosmic radiation detectors and a biocontainer for studying the influence of space factors on microorganisms. The satellite will be launched into a circular polar orbit with a height of ~ 500 km. Thus, observations will be carried out in all areas, including the areas of thunderstorm activity near the equator and the latitudes of the auroral oval. 

The TGS instrument is a scintillation gamma-ray spectrometer that performs measurements in the range from 50 keV to 10 MeV. It consists of 4 modules representing position-sensitive detectors based on 64 detecting pixels with size 10 mm x 10 mm x 20 mm, viewed by SiPM semiconductor photodetectors. The device will generate data both in the traditional monitoring format, which contains counting rates in several energy channels, and in the event by event recording format, which allows recording the flash time profile with microsecond accuracy. It is necessary for studying TGFs with a characteristic duration of ~200 microseconds. 

SONET scientific equipment is designed to study the spatial and temporal dynamics and spectral composition of radiation from transient atmospheric phenomena and lightning discharges. It includes the AURA-T telescope, being a highly sensitive imaging photometer, a spectrometer whose main purpose is to identify the type and height of the flash, and a limb camera, being a pinhole camera aimed at the limb with an angular resolution of 30 mrad. 

The complex of cosmic radiation detectors includes semiconductor telescopes, Cherenkov detectors, neutron detectors and an electrostatic analyzer. Thus, the fluxes of all types of radiation will be measured, including solar and galactic cosmic rays, electrons and protons of radiation belts, as well as the hot plasma of near-Earth space. 
The launch of the Scorpion satellite is scheduled for the summer of 2025. The expected daily data volume of ~100 MB will allow detailed information to be transmitted to Earth with simultaneous measurements by all instruments.
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В настоящее время готовится к запуску малый спутник Скорпион в формате кубсат 16U, на котором будет установлен комплекс научной аппаратуры НИИЯФ МГУ, предназначенный в первую очередь для исследования транзиентных явлений в верхней атмосфере. В состав полезной нагрузки входят гамма-спектрометр ТГС для регистрации атмосферных гамма-вспышек (TGF), оптический и УФ спектрометр-фотометр СОНЭТ для исследования высотных разрядов, а также комплекс детекторов космической радиации и биоконтейнер для исследования влияния факторов космического пространства на микроорганизмы. Спутник будет выведен на круговую полярную орбиту высотой ~500 км. Таким образом, наблюдения будут проводиться во всех районах, в том числе в областях грозовой активности вблизи экватора и на широтах аврорального овала. 
Прибор ТГС представляет собой сцинтилляционный гамма-спектрометр, осуществляющий измерения в диапазоне от 50 кэВ до 10 МэВ. Он состоит из 4-х модулей, в состав которых входят позиционно-чувствительные детекторы на основе 64 детектирующих пикселей размером 10 мм х 10 мм х 20 мм, просматриваемых полупроводниковыми фотоприемниками SiPM. В приборе будут формироваться данные как в традиционном формате мониторинга, содержащем скорости счета в нескольких каналах, так и в формате пособытийной записи, позволяющей записать временной профиль вспышки с микросекундной точностью, что необходимо для исследования TGF, имеющих характерную длительность ~200 мкс.
Научная аппаратура СОНЭТ предназначена для исследования пространственно-временной динамики и спектрального состава излучения транзиентных атмосферных явлений и молниевых разрядов. В её состав входят телескоп АУРА-Т – высокочувствительный изображающий фотометр, спектрометр, основное назначение которого – идентификация типа и высоты вспышки, и лимбовая камера – камера обскура, направленная на лимб с угловым разрешением 30 мрад. 
В комплекс детекторов космической радиации входят полупроводниковые телескопы, черенковские детекторы, детекторы нейтронов и электростатический анализатор. Таким образом, будут осуществляться измерения потоков всех видов радиации, включая солнечные и галактические космические лучи, электроны и протоны радиационных поясов, а также горячую плазму околоземного пространства. 
Запуск спутника «Скорпион» запланирован на лето 2025 года. Ожидаемый суточный объём данных ~100 Мб позволит передать на Землю детальную информацию при одновременных измерениях всеми приборами.
